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هشدار وزارت اطلاعات به شهروندان
وزارت اطلاع�ات در پیامک�ی ب�ه ش�هروندان هش�دار داد که یک�ی از مهمترین 
شگردهای موساد در انجام عملیات های تروریستی و جنایت در ایران، سوءاستفاده 

از ضعف اطلاعات و آگاهی مردم است.
به گزارش ایسنا، متن پیامک وزارت اطلاعات بدین شرح است:

هموطن گرامی!
یکی از مهمترین ش��گردهای موس��اد در انجام عملیات های تروریس��تی و جنایت در ایران، 

سوءاستفاده از ضعف اطلاعات و آگاهی مردم است. 
»در صورتی که فردی با پرداخت پول از شما درخواست خریداری وسیله نقلیه و رها کردن 
آن در مکان مش��خصی را کرد، به این فکر کنید که ممکن اس��ت در اقدام تروریستی موساد 

مورد بهره برداری قرار گیرد.«

 
مذاکرات باقری با تروئیکای اروپا در امارات

علی باقری معاون سیاس�ی وزیر امور خارجه 
جمهوری اس�لامی ای�ران با همتایان�ی آلمانی، 
فرانسوی و انگلیس�ی خود در ابوظبی دیدار و 

رایزنی کرد.
ب��ه گزارش ایس��نا، علی باق��ری در صفحه توییتر 
خود در این ارتباط نوش��ت: »در ادام��ه رایزنی های 
دیپلماتی��ک با طرف های منطق��ه ای و فرامنطقه ای، 
ب��ا همتایان آلمانی، فرانس��وی و انگلیس��ی خود در 
ابوظب��ی ملاقات کرده و در مورد طیفی از موضوعات 

و نگرانی های متقابل با هم گفت وگو نمودیم.«
علی باقری در صفحه توییتر خود نوش��ت: »در چارچوب تحکیم سیاس��ت همسایگی و در 
راستای استمرار رایزنی های سیاسی با همسایگان، به امارات متحده عربی سفر کردم تا درباره 
ارتقای همکاری های دوجانبه و بررس��ی مس��ایل منطقه ای با مقام های این کش��ور گفت وگو 
کنم. دو هفته پیش، وزیر مش��اور امارات  س��فری به ایران  داشت که گفت وگوهای مفصلی با 

یکدیگر داشتیم.«

علی آبادی: باید از سرمایه های خرد مردم و بازار 
سرمایه استفاده کنیم

وزیر پیش�نهادی صنعت، معدن و تجارت با اش�اره به ابهام�ات مطروحه پیرامون 
م�درک تحصیل�ی اش گف�ت: م�درک بنده توس�ط صده�ا مرکز ک�ه یک�ی از آنها 
کمیسیون های تخصصی مجلس شورای اسلامی بوده بررسی و تایید شده و ای کاش 
کسانی که این شائبه ها را بیان می کنند به دانشگاه های محل تحصیلی بنده مراجعه 

کرده و از صحت آن مطلع شوند.
به گزارش ایسنا، عباس علی آبادی در جلسه مجلس شورای اسلامی ضمن تشریح برنامه های 
خ��ود برای تصدی وزارت صنعت، معدن و تجارت بیان کرد: تا قبل از این که به مجلس بیایم 
انگیزه بنده به اندازه الان نبود چرا که اکنون می خواهم ثابت کنم که ما می توانیم. این تحقق 
آرمان های انقلاب اس��لامی اس��ت ۴۰ سال اس��ت که دش��من تلاش می کند که بگوید شما 

نمی توانید و روی نقاطی دست می گذارد که ثابت کند ما نمی توانیم.
وی ادامه داد: خوش��حالم که جمهوری اس��لامی ایران آنقدر آزادی داده که افراد می توانند 
راجع به همه موضوعات سوال کنند. مدرک بنده توسط صدها مرکز بررسی و تایید شده است 
که یکی از آنها کمیسیون های مجلس شورای اسلامی است. ای کاش کسانی که در خصوص 

مدرک من صحبت کردند اصل مدرک فارغ التحصیلی بنده را می دیدند.
وی ادامه داد: بنده فارغ التحصیل دانشگاه شریف در مقطع کارشناسی و در رشته مهندسی 
مکانیک هس��تم و عکس بنده را در کتاب س��رآمدان شریف چاپ کرده اند. در دانشگاه تهران 
نیز در مقطع ارشد مهندسی مکانیک فوق لیسانس دریافت کردم و سالهاست در این دانشگاه 
تدریس می کنم. مدرک دکتری خود را از دانش��گاه خواجه نصیر طوس��ی گرفتم و با مجلس 

شورای اسلامی فاصله زیادی ندارد، می توانید مراجعه کرده و صحت آن را بسنجید.
وزیر پیش��نهادی صنعت، معدن و تجارت در ادامه اظهار کرد: سال هاس��ت به عنوان عضو 
حقوقی شورای آموزش عالی به عنوان عالی ترین شورای علمی کشور در وزارت علوم حضور 
دارم و رئیس انجمن مهندسان مکانیک ایران و رئیس انجمن برق آبی هستم. در بحث تعامل 
با مجلس ش��ورای اسلامی نیز مطالبی مطرح شد که صحیح نیست، اگر تعامل وجود نداشته 

باشد اصلا نمی توان کار را پیش برد. بنده در یک بنگاه صنعتی بزرگ کار کرده ام.

عصرآزادی / س�رویس اجتماعی: در میزگرد 
تخصصی ک�ه باحضور جمع�ی از اعضای هیات 
علمی دانش�کدگان کش�اورزی و منابع طبیعی 
دانش�گاه تهران برگزار ش�د، راه نجات دریاچه 
ارومیه تغذیه دریاچ�ه و همچنین تغییر الگوی 
کشت کشاورزی به سمت محصولات کم آب بر 

بیان شد.
به گزارش ایس��نا، حام��د رفیعی عضو هیات علمی 
گروه مهندس��ی اقتصاد کش��اورزی درای��ن میزگرد 
علمی اظهارداش��ت: مانع اصلی عدم عزم جدی برای 
نجات دریاچه اومیه  است. راه نجات دریاچه مشخص 
اس��ت، تغذیه دریاچه و همزمان تغییر الگوی کشت 
کش��اورزی باید  به سمت محصولات کم آب بر برود 

که این مفهوم را باید با دقت بررسی کرد.
وی در ادامه افزود: الگوی کشت نمی تواند تجویزی 
باشد. این الگو باید با انتخاب کشاورزان و بهره برداران 
صورت گیرد. حمای��ت از محصولات کم آب  بر لزوماً 
به معنی هزینه کرد کلان دولت نیس��ت. با تس��هیل 
و اص��لاح زنجی��ره تأمین و البته زنجی��ره ارزش این 
محصولات و توجه به منطقه اس��تراتژیک غرب برای 
صادرات این محصولات و همزمان توجه به گردشگری 
کشاورزی در اراضی زیرکشت محصولات کم آب بر می 
توان کشاورزان را ترغیب کرد تا به سمت محصولات 

کم آب  بر گرایش یابند.
رفیعی با بیان اینکه س��ال هاست برخورد قهری با 
س��اخت و س��از ها در باغات و اراضی کشاورزی می 
ش��ود عنوان کرد: اما کاری شایس��ته برای استقبال 
کشاورزان از باغداری و کشاورزی محصولات کم آب بر 
انج��ام نمی گیرد. البته بحث زنجیره تأمین و ارزش و 
بحث محصولات کم آب بر بسیار دست مایه تبلیغات و 
شعارهای تبلیغاتی شده است اما کار جدی و عملیاتی 

تقریباً به هیچ عنوان نمی توان در این زمینه یافت.
 وی در خص��وص حمایت ازمحص��ولات کم آب بر 
اظهار کرد: حمایت از توسعه کشت محصولات کم آب 
لزوم��اً تخصیص بودجه کلانی را نمی طلبد. س��اختار 
س��ازی زنجیره تأمین و ایجاد بس��ترهای مناس��ب، 
س��رمایه گذاری بخش خصوصی را در کشت و توسعه 
محصولات کم آب بر و س��ازگار ب��ا دریاچه به همراه 
خواهد داش��ت. توجه به ارائه مجوزهای گردش��گری 
کش��اورزی در باغات و اراضی کش��اورزی منطبق با 
الگوی کش��ت محصولات س��ازگار و ک��م آب بر نیز 
می تواند راهگش��ا باشد و برخورد قهری با گردشگری 
نه جواب خواهد داد و نه منجر به حفظ منابع خواهد 
ش��د. رفیعی با بیان بهبود ارز آوری از طریق توس��عه 
صادرات گفت: بطور کلی تنظیم و اجرای سیاست های 
کلان ارزی، تجاری و گمرکی و همچنین سیاست های 
قیمتی و غیر قیمتی مناس��ب در بخش کشاورزی در 
جه��ت حمایت از محصولات کم آب بر که س��ازگار با 
منابع دریاچه نیز هس��تند، می تواند علاوه بر تقویت 
رقابت پذیری، بهبود ارزاوری از طریق توسعه صادرات، 
حف��ظ منابع آب��ی در بلندم��دت را در منطقه در پی 

داشته باشد.
عضو هیات علمی گروه اقتصاد کشاورزی دانشکدگان 
کش��اورزی و منابع طبیعی افزود: طرح های بسیاری 
در زمینه احیای دریاچه ارومیه را ارزیابی کرده ام که 

تقریب��ا تمام این طرح ها ب��ا چالش های جدی روبرو 
بوده و راه حل مؤثری برای نجات ارائه نمی داد. صرفاً 
مجموعه کارهای مطالعاتی بود که البته می توانس��ت 
در راستای سیاست گذاری و تدوین ابزارهای سیاستی 
مفید باشد اما راه حل نجات دریاچه را ارائه نمی داد.

رفیع��ی گفت: ش��خصا ه��م در ای��ن زمینه طرح 
تحقیقاتی مطالعات بازار، برندینگ و توانمندس��ازی 
جوامع محلی جهت دسترس��ی هرچ��ه بهتر به بازار 
و ترویج کس��ب و کارهای س��ازگار ب��ا منابع دریاچه 
ارومیه را داش��ته ام که در کنار آن س��امانه حمایت از 
زنجیره ارزش محصولات کم آب بر و همزمان توس��عه 
گردشگری کشاورزی در اراضی زیر کشت محصولات 
کم آب بر را طراحی کردیم که انتظار داشتیم با توجه 
به اس��تقبالی که از ان در زمان طراحی ش��د، به اجرا 
ختم شود اما بعد از طراحی پیگیری برای راه اندازی 

و بهره برداری از آن انجام نگرفت.
حیات دریاچه ارومیه وابسته به میزان ورودی 

آن است که تداوم پیدا می کند
دکتر مسعود پارس��ی نژاد عضو هیات علمی گروه 
مهندسی آبیاری و آبادانی در خصوص حیات دریاچه 
ارومیه اظهار کرد: حوض��ه دریاچه ارومیه یک حوزه 
بسته اس��ت و حیات دریاچه ارومیه وابسته به میزان 
ورودی آن اس��ت که تداوم پی��دا می کند ، خروجی 
مستمر ،تبخیر از سطح آب اگر به وسیله ورودی های 
آب جبران نشود همانطور که در سالیان گذشته اتفاق 
افتاده دریاچه کوچک و کوچکتر شده و نهایتاً از بین 
رفته اس��ت . وی مشکل اصلی دریاچه ارومیه را عدم 
هماهنگی بین س��ازمان های ذیربط به طور مشخص  
وزارت نی��رو از یک طرف و وزارت جهاد کش��اورزی 
بیان کرد و افزود: توس��عه بی رویه بخش کش��اورزی 
که در این راس��تا احداث س��دهای متعدد و برداشت 
های مس��تقیم از جریانات آب های سطحی منجر به 
قط��ع ورودی آب به دریاچ��ه منجر به وضعیت فعلی 
ش��ده است تا مادامی که بهره برداری از منابع آب در 
راستای تامین حقابه دریاچه ارومیه ساماندهی نشود 

این مشکل حل نخواهد ش��د.  مسعود پارسی نژاد با 
بیان اینکه بخش کش��اورزی باید کوچک شود خاطر 
نش��ان کرد: بس��یاری از اراضی آبی به طور مشخص 
کشت های پر آب بر باید با تغییر الگوی کشت منجر 
به صرفه جوی��ی آب از بخش کش��اورزی به ورودی 
بیش��تر به دریاچه تبدیل ش��ود این مهم تنها با یک 
حکمران��ی قوی و هماهنگ در س��طح حوضه امکان 
پذیر اس��ت . وی یکی از محدودی��ت های معضلات 
بزرگ منطقه را  گره خوردن معیشت بخش بزرگی از 
مردم به توس��عه کشاورزی است  دانست و بیان کرد: 
ظرفی��ت های موجود آب در مناطق مختلف کش��ور 
جوابگوی اینگونه مصرف آب نیست به جای مدیریت 
تامین آب چ��ه نوع از اهداف مدیریت کلان کش��ور 
مخصوص��اً در بخش کش��اورزی باید م��ا به مدیریت 

مصرف آب روی آوریم .
برای اج�رای طرح ه�ا و راهکاره�ای احیای 
دریاچه ی ارومیه نیازمند همکاری س�ازمان ها 

و وزارتخانه ها هستیم
حامد ابراهیمیان تالش��ی عضو هی��ات علمی گروه 
مهندسی آبیاری و آبادانی با بیان اینکه در بازه زمانی 
دوساله چند طرح تحقیقاتی ،پایان نامه و مقاله راهکار 
های کاهش مصرف آب در اراضی کش��اورزی اطراف 
دریاچ��ه ارومیه را ارائه دادیم اف��زود : برای عملیاتی 
ش��دن این راهکارها نیازمند همکاری س��ازمان ها و 
وزارتخانه هس��تیم ،تا این راهکار ها را در آن منطقه 
عملیاتی ش��ود و دولت با حمایت مال��ی و معنوی و 

تغییر سیاست ها باعث اجرایی شدن آن شود.
وی گف��ت: این راهکارها که ک��م آب یاری، تغییر 
الگوی کش��ت و تغییر تاریخ کش��ت ب��وده علاوه بر 
کاه��ش مصرف آب باعث افزایش به��ره وری آب در 

مناطق کشاورزی  شده است.
ابراهیمیان تالشی افزود : تحلیل شبکه  ذی نفعان 
محلی صورت گرفته،  افزایش مشارکت کشاورزان در 
اجرایی سازی این راهکارها به نظر کشاورزان میتواند 

راهگای این مشکل باشد.
وی با یبان اینکه وقتی باید مصرف آب را در اراضی 

کشاورزی کاهش بدهیم در واقع کاهش محصول رخ 
می دهد وکاهش درآمدکش��اورزان صورت می گیرد، 
اظه��ار کرد:  دولت باید حمای��ت مالی برای برخی از 
راهکاره��ا مثل کم آبیاری که باعث تنش خش��کی و 
باعث کم محصولی می ش��ود، مابه تفاوت خس��ارت 

وارده در اثر کاهش تخصیص آب را پرداخت کند.
عضو هیات علمی گروه مهندس��ی آبیاری و آبادانی 
خاطرنش��ان کرد: با تغییر  الگوی کش��ت در منطقه  
دولت باید خرید تضمینی از سازکار های محصولات  
داش��ته باش��د و صادرات محصول را تسهیل کند تا 
کش��اورز ترغیب ش��ود این راهکار ها را انجام دهد و 
ب��ا دادن قیمت تضمینی و خرید از کش��اورز  کاهش 

درآمد کشاورز را تامین کند.
ابراهیمیان تالش��ی تغییر الگوی کش��ت، کاش��ت 
گیاه��ان کم آب و کم  مصرف و مقاوم به خش��کی و 
کاهش س��طح اراضی، جایگزین کردن معیشت برای 
کش��ت های گلخانه ای  که باعث مصرف آب کمتر و 
بهره وری آب ش��ده و در آمد کش��اورزی بیشتر می 
ش��ود واستفاده از  روش کم آبیاری را از  راهکار های 

ارائه شده برای احیای دریاچه ی ارومیه دانست.
حل مشکل دریاچه ارومیه  بدون توجه به ذی 

نفعان و مشارکت آنها موفق نخواهد بود
امیر عل��م بیگی عضو هی��ات علمی گ��روه ترویج 
وآموزش کش��اورزی حل مش��کل دریاچ��ه ارومیه را 
توجه به ذی نفعان ومش��ارکت آنها دانس��ت و افزود: 
۴۰ تا ۵۰ سال گذشته متاسفانه نگاه مدیریتی لحظه 
ایبه  دریاچه ارومیه ش��ده و راه حل های تک نسخه 
ای و یک ش��به ارائه ش��د که  راه کار منطقی و دراز 
مدت  نیس��ت و حل مش��کل  دریاچه بدون توجه به 

ذی نفعان و بدون مشارکت اینها موفق نخواهد بود.
وی در ادام��ه بی��ان کرد: طرحی در  س��ال ۹۸ تا 
اوای��ل ۱۴۰۰ تحت عنوان بح��ث ارزیابی اجتماعی و 
اقتصادی در  فازهای سوم تا پنجم تحت عنوان پروژه 
همکاری در احیای دریاچه ارومیه از طریق مشارکت 
جوامع محلی در اسقرار کشاورزی پایدار و محافظت 
از تنوع زیس��تی به صورت تحقیقاتی  توس��ط گروه 
تحقیقاتی دانش��کدگان کش��اورزی و منابع طبیعی 

اجرایی شد.
  امیر علم بیگ��ی گفت:  چون پروژه همکاری بین 
الملی بودو دارای  ارکان های چون کشاورزی تلفیقی، 
کشاورزی پایدار،توسعه مشارکتی فن آوری، صندوق 
خرد زنان روستایی، پروژه معیشت جایگزین، بوده که 
در فاز های مختلفی اجرایی شده که فاز های سوم تا 
پنجم این پروژه را گروه تحقیقاتی ما انجام داده بود.

 وی خاطر نش��ان کرد: تامی��ن مالی از دولت ژاپن 
بود و  در طول اجر ای طرح در  قسمت های مختلف 
دستاورد های مختلفی ایجاد شد چرا که برای بهبود 
پروژه نقش��ه راه ارائه دادیم. گزارش پروژه در سازمان 
محیط زیس��ت ارس��ال ش��د نتیجه ارزیابی از منظر 
اجتماعی و اقتصادی از سال ۹۸ تا ۱۴۰۰ انجام شد.

 عل��م بیگی راه حل و راهکار احیای دریاچه ارومیه 
را نگاه بین رشته ای به در یاچه ارومیه و طراحی یک 
الگوی هوشمند اجتماعی و اکلوژیکی با هدف معرفی 
معیش��ت های جایگزین و ترویج کسب و کار هایی با 

منابع دریاچه ارومیه دانست.

راه نجات دریاچه ارومیه؛ تغذیه و تغییر الگوی کشت
در میزگرد تخصصی دانشگاه تهران مطرح شد

رئی��س آموزش و پژوه��ش اداره کل انتقال خون 
آذربایجان ش��رقی با اشاره به اینکه بر اساس گزارش 
س��ازمان بهداشت جهانی WHO س��الانه ۱۱۸.۵ 
میلیون واحد خون اهدا می شود گفت: از این مقدار 
بالغ بر ۴۲ درصد در کش��ورهای توسعه یافته اتفاق 
می افت��د که در مجم��وع ۸۴ درصد جمعیت جهان 
ب��ه ۵۸ درصد ذخایر خونی دسترس��ی دارند که در 
مقایسه با کشورهای پیشرفته که ۱۶ درصد جمعیت 
جه��ان را در بر می گیرند به ۴۴ درصد منابع خونی 

دسترسی دارند.
"ناص��ر مق��دم" با ذکر ای��ن نکته که ای��ران عضو 
کشورهای مدیترانه شرقی است افزود: ۲۲ کشور در 
ای��ن حوزه عضویت دارند و مجموع اهدای خون آنها 
۹/۹ میلیون واحد می باش��د که کش��ور ما با رقمی 
بال��غ بر ۲ میلیون و ۲۰۰ ه��زار واحد که ۲۱ درصد 
میزان اهدای کش��ورهای مدیترانه شرقی را تشکیل 
می دهد پیشتاز است. وی، مشارکت زنان ایرانی در 
مقول��ه اهدای خون را حدود ۴.۵ درصد اعلام کرد و 
ادامه داد: در حالی که در کشورهای پیشرفته نیمی 
از تع��داد اهداکنندگان خون را زنان در بر می گیرند 
اما در آذربایجان ش��رقی ای��ن تعداد کمتر بوده و در 
سال ۱۴۰۱ به حدود ۳ درصد رسید که رقم ناچیزی 
می باش��د. مقدم اضافه کرد: تصورات عمومی بر این 
اس��ت که زنان غالباً کم خون بوده و ش��اید نتوانند 
شرایط اهدای خون را تحمل کنند که باور صحیحی 
نیست زیرا هنگام اهدای خون، شرایط اهداکننده به 
جهت آیتم های بالینی و پزش��کی مورد بررسی قرار 
می گیرد و اگر ش��رایط اس��تاندارد اخذ نگردد عمل 

خونگیری انجام نمی شود.
وی در خصوص کمبود مراکز خونگیری آذربایجان 
ش��رقی تاکید کرد: در سطح این اس��تان، دو مرکز 
خونگیری در تبریز و در شهرستان های مراغه و میانه 
هر کدام یک مرکز فعال بوده و در س��ال گذشته نیز 
یک مرکز در شهرستان بناب گشایش یافت اما بخش 
قاب��ل توجهی از خون های اهدایی در قالب تیم های 
س��یار اتف��اق می افتد ک��ه این اکیپ ها بر اس��اس 
برنامه های خود در شهرس��تان های اس��تان مستقر 
شده و به خونگیری از شهروندان اقدام می کنند که 

شهرهای اهر، مرند، سراب و غیره از جمله آنهاست.
مقدم با اظهار تاسف از تعداد اندک مراکز خونگیری 
در تبریز به عنوان بزرگترین ش��هر شمالغرب و غرب 
ایران گفت: مع الاس��ف مراکز اهدای خون در تبریز 
متناس��ب با جمعیت و نیازهای منطقه ای و استانی 
نیست زیرا آذربایجان شرقی با توجه به ظرفیت های 
بالقوه خود در حوزه پزش��کی به عنوان یک اس��تان 
مادر، پذیرای بیماران مناطق ش��مالغرب کشور اعم 
از آذربایج��ان غرب��ی، اردبیل، زنجان و اس��تان های 

کردنشین غرب کش��ور است که عموماً بیماران آنها 
به جراحی های فوق تخصصی نیاز داشته و نیازهای 

خونی منطقه را نیز افزایش می دهد و لذا تعداد فعلی 
مراکز خونگی��ری، کفاف تکاپوی نیازه��ای آینده را 

نخواهد داد کمااینکه در حال حاضر نیز با مشکلات 
عدی��ده ای مواجه هس��تیم! وی اظهار ک��رد: میزان 

مراجعه شهروندان آذربایجان شرقی در سال ۱۴۰۰ 
برای اه��دای خون ۱۰۷ هزار و ۹۱۵ نفر بوده که در 

س��ال ۱۴۰۱ به ۱۱۵ هزار و ۴۳۲ نفر افزایش یافته 
و به شرایط جس��می موفق به اهدای خون شده اند 
که رشد ۸ درصدی را نش��ان می دهد. مقدم افزود: 
در س��ال ۱۴۰۰، حدود ۱۱ هزار و ۸۰۷ نفر برای بار 
اول، دو ه��زار و ۸۰۹ نفر با س��ابقه اهدای خون، ۴۶ 
هزار و ۴۲۲ نفر اهداکننده مس��تمر و در بخش زنان 
نی��ز ۱۵۵۶ نفر اقدام به خونگی��ری نموده اند که در 
مجموع، میزان خونگیری سال ۱۴۰۰ حدود ۸۷ هزار 
و ۲۱۸ نفر بوده است. رئیس آموزش و پژوهش اداره 
کل انتقال خون آذربایجان شرقی درباره میزان اهدای 
خون در سال ۱۴۰۱ نیز گفت: در سال ۱۴۰۱ از ۹۳ 
ه��زار و ۸۰۳ نفر خونگیری به عمل آمد که ۱۵ هزار 
و ۲۲۶ نفر برای بار اول، ۳۱ هزار و ۹۳ نفر با س��ابقه 
اه��دای خون و ۴۷ ه��زار و ۴۸۴ نفر نیز اهداکننده 
مس��تمر بوده اند که یکهزار و ۶۲۸ نف��ر از زنان نیز 
موفق به اهدای خون نموده اند. مقدم، افزایش میزان 
در اهدای خون را کافی ندانست و اضافه کرد: با توجه 
به توسعه آذربایجان شرقی در حوزه درمان، توسعه و 
تجهیز بیمارستان ها، نیازهای خونی منطقه شمالغرب 
کشور نیز افزایش می یابد و این عدم توازن بین توسعه 
مراکز درمانی و مراکز انتقال خون یک چالش بوده و 
حفظ، تهیه و تامین نیازهای خونی منطقه را با مشکل 
مواجه می کند. وی، موضوع اهدای خون را یک بحث 
مولتی فکتوریال دانست و تاکید کرد: عوامل متعددی 
در ایج��اد انگیزه برای اهدای خون مهم اس��ت زیرا 
این امر ش��اید در دید عموم مهم انگاشته نشود ولی 
یک پارامتر بس��یار باارزش در هوشمندی اجتماعی 
و احساس تعهد اس��ت لذا اهداکنندگان خون اقشار 
فرهیخته جامعه بوده و در اثنای مش��کلات جامعه، 
احساس وظیفه می کنند و شایسته تقدیر می باشند 
که باید به طور حتم با افزایش منابع مالی س��ازمان، 

نگاه جدی در رویکرد فعلی صورت گیرد.

تامین نیازهای خونی
در گِرو مشارکت زنان

 وضعیت آذربایجان شرقی در مقوله اهدای 
خون از نگاه »عصرآزادی«

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

شیوه های متفاوتی برای انجام کار خیر وجود دارد، بعضی از افراد از مال شان انِفاق می کنند 
و باعث می ش�وند گِرِهی از کار بندگان خدا باز ش�ود و برخی دیگر از مهارت و تخصص شان 
مای�ه می گذارند ت�ا کاری برای مردم انجام دهند. اما جالب اس�ت بدانی�م گاهی اوقات هم 
می توانیم با اهدای خون ثوابی بزرگ انجام داده و باعث نجات جان انسان ها شویم زیرا خون 
تنها ماده حیاتی و تنها دارویی اس�ت که با تمام پیش�رفت  های علم و تکنولوژی بشر امروز 
هنوز هم نتوانس�ته مش�ابه آن را تولید کند، به همین خاطر هم فقط با اهدای خون می توان 
ای�ن مایه حیاتی را به بیماران نیازمند رس�اند. به اعتقاد متخصص�ان، گروهی از بیماران به 
خصوص در عمل های جراحی به خون نیازمند هستند و علاوه بر این از خون و پلاسمای آن، 
مش�تقات دارویی تهیه می ش�ود که زندگی بیمارانی همچون بیماران هموفیلی و تالاس�می 
ب�ه این خون و مش�تقات دارویی آن وابس�ته اس�ت، ب�ه همین خاطر اهدای خ�ون یکی از 

انسانی ترین کار هایی است که هر کدام از شهروندان می توانند آن انجام دهند.
با این وجود، اس�تانی همچون آذربایجان ش�رقی که علاوه بر جمعیت خود، روزانه پذیرای 

تعداد کثیری از بیماران مناطق مختلف ش�مالغرب ایران و حتی اس�تانهای کُردنشین است 
فق�ط ۵ پای�گاه انتقال خ�ون دارد که دو م�ورد از آنها در تبریز و یک پای�گاه در هر یک از 
شهرستان های مراغه، میانه و اخیراً در شهرستان بناب است که نمی تواند آن طور که باید 

و شاید پاسخگوی نیاز اهداکنندگان خون در مناطق مختلف این استان را تامین نماید.
"عصرآزادی" به مناس�بت ۱۴ ژوئن که به س�بب سالروز تولد کاش�ف گروه های خونی، روز 
جهانی اهداکنندگان خون نامگذاری ش�ده است در گفتگو با رئیس آموزش و پژوهش اداره 
کل انتقال خون آذربایجان ش�رقی به بررسی مش�کلات و موانع توسعه مراکز خونگیری در 
این اس�تان پرداخته است. دکتر "ناصر مقدم" در این گفتگوی اختصاصی با اشاره به اینکه 
اهدای خون یک پارامتر بس�یار باارزش در هوش�مندی اجتماعی و احس�اس تعهد است از 
زنان آذربایجانی به عنوان نیمی از جمعیت اس�تان درخواست می کند تا در مسئولیت های 
اجتماعی فعال تر و پویاتر حرکت نموده و همچون سایر بخش ها، در مقوله اهدای خون نیز 

پا به پای مردان حرکت نمایند...

رئیس آموزش و پژوهش 
اداره کل انتقال خون 

استان می گوید علیرغم 
اینکه آذربایجان شرقی 

به عنوان یک استان مادر 
پذیرای بیماران مناطق 
شمالغرب و استان های 
کردنشین غرب کشور 
است اما تعداد مراکز 
خونگیری آن متناسب 

نیست!
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